

Saleh Al-Dah'han

Journalist

Sana'a, 26<sup>th</sup> September Newspaper, issue No. 339, 13/4/1989

### **Sultan Nagi is Bibliographical Historian...farewell!**

In solemn funeral procession consisted of elite of sons of both parts of Yemen, writers, authors, intellectuals, professors, artists, and other groups of people, the corpse of the deceased of science and literature, Mr. Sultan Nagi departed to his last home in the day of last Tuesday after a trip of bitter struggle with the disease that he died in one of British hospitals.

He was an encyclopedia in history of Yemen, multilevel encyclopedia whether in political, social, cultural, journalistic or military history. Some of which were written by him, were collected in books, and most of them still awaiting collection. He was a truly national Yemeni.

During my acquaintance of him, after my hearing of him long ago whether in the South Yemen at the beginning of the seventies that we had weekly meeting in his house in Khormaksar, to hover in new worlds to remember the factual incidents, to extent of chatting about courses of events of the country which attracted the people, and to hover in the space of poetry, literature and art, where Sultan Nagi was leading the meeting.

In every trip in that world, no blemish impacted his steps, and nothing tainted its brilliance, that I confidently challenge a claimer- even if a single one, I will consider him one million - if Sultan Nagi had an enemy; the deceased was the enemy of himself. He was the first and the last enemy.

When the illness started threatening his life and when the Angle of Death (Azrael) began flirting him, Sultan Nagi was the power over each communer.

Before his heart started threatening him, he had refused many offers which he called (laxity or slackness) which were presented by many Arab countries in order to be devoted there as a student and teacher and researcher.

He preferred to flee from Yemen but to Yemen to stay as that singing bird in his flock because his demand was to stay in Yemen and to be buried in its soil. He did not look for the earnings of this world, that once I heard him repeating Ibn Al-Muqqafa'a saying, "A seeker of the world is as the drinker of seawater; the more he drinks, the more he becomes thirsty." By my life, he never drank except the fresh cool water from the headspring of (Y-e-m-e-n)...Yemen.

"May God rest his soul, O' Maeen's ffather."

.

.



في وداع

الثمانينات

صالح الدحان

## سلطان ناجي المؤرخ الموسوعي ... وداعاً

في موكب مهيب تشكل من سفوة أبناء اليمن بشطريها من أدباء وكتاب ومفكرين وسائقة وفنانين وجميع فئات الشعب الأخرى . . . وفي نهار الثلاثاء المنصرم تم تشييع جثمان فقيد العلم والأدب الأخ الأستاذ سلطان ناجي إلى مثواه الأخير بعد رحلة من المعراج المرير مع المرضى حيث وافته المنية في أحد مستشفيات بريطانيا .

كان فقيدنا الكبير موسوعة في تاريخ اليمن . . . موسوعة متعددة النواحي سواء في التاريخ السياسي أو الاجتماعي أو الثقافي أو الصحافي أو العسكري . . . وكان في كل منظره ودجبه براعة من مؤلفات بعضها جمع في كتب أكثرها ما يزال بانتظار التجميع . . . كان ينياً حتى النخاع ووطنياً حتى العظم .

وعلى مدى معرفتي به - بعد سماعي به سوحي طويلاً سواء في جنوب الوطن بدءاً من السبعينات حيث كنا نتحلق في دارته نحور مكسر فاتحاً لنا مقبله الأسبوعي نتحلق معه في عوالم جديدة من استنكار للوقائع « وتخرجات » لما ثبت منها إلى « الحشوش » على مجريات الأمور في البلاد واستلابها للعباد ، إلى نحويم كان هو الشهيم بعينه في فضاء الشعر والأدب والفن ، كان سلطان ناجي هو سلطان المجلس .

وفي كل سوحة له في هذه الدنيا لم تثب خطواته عليها أيما شائسة ولم يترقب برديه بما يشين من سائلها ونسوعها . . . وإلى لأحمدى من يدعي - ولو كان فرداً واحداً لأعده مليوناً - أن سلطان ناجي كان له عدواً . . . كان المرحوم عدو نفسه . . . العدو الأول والأخير .

ويوم أن بدأ أداء يهد حياته . . . وبدأ عزرائيل « يغازله » ، كان سلطان ناجي هو « السلطان » على كل مناجي .

فقبل أنه ينقلب عليه قلبه ويدهه بما لاحمد عقباه . . . كان سلطاننا قد رفض العديد من العروض التي اسماها بـ « الاسترخائية » المقدمة من بعض الدول العربية إليه للتفرغ هناك : دارساً ومدرساً وباحثاً مدوناً .

وفضل أن « يهرب » من اليمن ولكن . . . إلى اليمن . . . ليظل ذلك الطائر المرفد في سربه ، لأنه لم يكن يطلب من الدنيا . . . كل الدنيا إلا بقائه في اليمن ودفنه في ترى اليمن .

وَمَ يَكُنْ بِـ « طَالِبِ دُنْيَا » .

فلقد سمعته ذات مرة يردد مقولة لـ « ابن المقفع » تقول :  
« طالب الدنيا كشارب ماء البحر ، كلما زاد شرباً ، ازداد عطشاً » ولعمري فإنه لم يشرب أبداً إلا الماء السلسيل المنجس من ينبوع الـ « ي . م . ن » . . . من ينبوع اليمن .

○ ○

رحمك يا أيها معين !